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تازهها

»پیمان جبلی« 
معاون سیاسی صداوسیما شد

محمد س��رافراز پس از تغییر معاونت سیما، 
صدا و بخش های دیگر س��ازمان صداوس��یمای 
جمهوری اس��امی ایران، یکی دیگر از مهم ترین 
معاونت های سازمان صداوسیما را که کسی تصور 
نمی ک��رد به ای��ن زودی تغییر کن��د، تغییر داد. 
سرافراز در ادامه جابه جایی های اخیر این سازمان 
»پیمان جبلی« را به عنوان معاون سیاسی سازمان 
صداوسیما منصوب کرد. این انتخاب اخیر سرافراز 
نیز از حوزه برون مرزی این س��ازمان بوده است. 
برخی علت آن را استقرار پیش از این خود سرافراز 
در حوزه برون مرزی می دانند. پیمان جبلی پیش 
از این مدیریت ش��بکه العالم را به عهده داشت و 
پس از آن برای مدتی مدیر رس��انه ای دبیرخانه 
شورایعالی امنیت ملی در دوران سعید جلیلی بود. 
پیمان جبلی فارغ التحصیل دانشگاه امام صادق)ع( 
و سفیر س��ابق ایران در تونس بوده است. برخی 
رس��انه ها در روزهای گذش��ته از احتمال تغییر 
نکردن معاونت سیاسی سازمان صداوسیما خبر 
می دادند. آنها علت را این می دانستند که سرافراز 
بنای آن ن��دارد که تغییرات مدیریتی مد نظر او 
متأثر از برخ��ی فش��ارها و اظهارنظرهای خارج 
از محیط س��ازمان صداوسیما جلوه کند اما گویا 
س��رافراز بی اعتنا ب��ه این مس��ائل تصمیم خود 
را عمل��ی کرده اس��ت. در هفته گذش��ته برخی 
مس��ؤولان دولتی اظهارنظرهای صریحی درباره 
تعامل به زعم آنها نامناس��ب صداوسیما با دولت 
بر زب��ان آورده بودند که چند روزی نقل محافل 
رسانه ای کش��ور بود. این البته مربوط به داستان 
دنباله داری است که از یک سال پیش شروع شده 
اس��ت. در عین حال برخی با توجه به گرایشات 
سیاس��ی پیمان جبل��ی این ط��ور ادعا می کنند 
که با آمدن او احتم��ال کمی وجود دارد رویکرد 
برنامه های معاونت سیاسی سازمان با تغییر جدی 

مواجه شود. 

»سلیمانی زاده« 
مدیر شبکه جهانی سحر شد

علیرضا سلیمانی زاده با حکم محمد اخگری، 
معاون برون مرزی صدا و سیما، جایگزین مهدی 
مجتهد ش��د ک��ه به تازگ��ی عه��ده دار معاونت 
برنامه ریزی و منابع مالی رس��انه ملی شده است. 
به گزارش تسنیم، سلیمانی زاده دانش آموخته 2 
رشته فیزیک و علوم سیاسی در مقطع کارشناسی 
و ارتباطات اجتماعی در مقطع کارشناسی ارشد 
است. سال 1372 اولین تجربه حضور سلیمانی زاده 
در صدا و سیما در گروه تحقیق و تفسیر خبر رادیو 
رقم خورد و 3 س��ال بعد با جانش��ینی مدیر امور 
هماهنگی بولتن، مونیتورین��گ و مبادلات خبر 
واح��د مرکزی خب��ر ادامه یاف��ت. مدیریت گروه 
تحقیق و تفس��یر خبر سیما در س��ال های 78 و 
79 و مدیریت گروه سیاس��ی شبکه سه سیما در 
فاصله س��ال های 79 تا 87 از دیگر س��وابق وی 
اس��ت. مدیر جدید شبکه جهانی سحر در فاصله 
س��ال های 87 تا 92 در س��مت مدیرکل اخبار و 
برنامه های سیاسی شبکه جام جم مشغول به کار 
بوده و آخرین س��مت وی مدیری��ت دفتر تهران 
پرس تی وی است. سلیمانی زاده که دیروز توسط 
معاون جدی��د برون مرزی معارفه ش��د، عهده دار 
مدیریت ش��بکه س��حر شده اس��ت که اخیرا در 
چارچوب سیاست های مناسب سازی ساختارهای 
سازمان، تبدیل به شبکه رادیو و تلویزیونی سحر 
ش��ده و رادیوه��ای همزب��ان 6 س��یمای آذری، 
کردی، اردو، فرانس��وی، انگلیس��ی و بوس��نیایی 
معاونت برون مرزی نیز در کنار سیماهای سحر به 
فعالیت خود ادامه خواهند داد. در همین راستا، در 
روزهای اخیر، امیرعلی زینلی به عنوان مدیر رادیو 
و تلویزی��ون اردو، میثم میرهادی به عنوان مدیر 
رادیو و تلویزیون بوسنیایی، دکتر لبخند نعمتیان 
به عنوان مدیر رادیو و تلویزیون فرانسوی، سیامک 
کاکایی به س��مت مدیر رادیو و تلویزیون کردی و 
عبدالله بحرالعلومی به سمت مدیر رادیو و تلویزیون 
آذری منصوب ش��دند. ش��بکه سحر نخستین و 
باسابقه ترین شبکه تلویزیونی معاونت برون مرزی 

صدا و سیما است.

آخرین مراحل فنی »ارغوان« 
برای حضور در فجر

فیلم س��ینمایی »ارغوان« به کارگردانی امید 
بنکدار و کیوان علیمحمدی، آخرین مراحل فنی 
خود برای حضور در س��ی و س��ومین جشنواره 
فیلم فجر را سپری می کند. به گزارش مهر، فیلم 
س��ینمایی »ارغوان« به کارگردانی امید بنکدار و 
کیوان علیمحمدی که در سی و سومین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر در بخش »سودای سیمرغ« 
حضور دارد، آخرین مراحل فنی خود را س��پری 
می کن��د تا برای رقابت در این دوره از جش��نواره 
در کنار 22 فیلم دیگر آماده ش��ود. این فیلم در 
حال حاضر در مرحله اتانولاژ و روتوش نهایی قرار 
دارد. همچنین طی روزهای آینده باند صوتی فیلم 
اصاح می شود و با آماده شدن دی جی پی فیلم، 
نسخه نهایی به دبیرخانه سی و سومین جشنواره 
فیلم فجر ارائه می ش��ود. فیلمبرداری »ارغوان« 
در اولی��ن روزهای بهار 93 به پایان رس��ید و در 
این فیلم بازیگرانی چون مهتاب کرامتی، مهدی 
احمدی، شقایق فرهانی، آزاده صمدی، الهام کردا، 
یاسمین پازوکی، نسیم ادبی، رابعه مدنی و مریم 
بوبانی حضور دارند. »ارغوان« داس��تان یک زن و 
مرد است که در شب مرگ یک موزیسین معروف، 
برخورد اتفاقی شان روی گذشته و آینده هردوی 

آنها تاثیر می گذارد. 

بابکحمیدیان:

روشنفکران و چپ های توده ای 
توهین های زیادی به من کردند

بابک حمیدیان پرکارترین بازیگر سی و سومین 
جشنواره فیلم فجر گفت: سال گذشته بعد از بازی 
در 3 فیل��م با موضوعات ارزش��ی همچ��ون »چ«، 
»رستاخیز« و »پنجاه قدم آخر« از سوی برخی افراد 
به اصطاح روشنفکر و چپ گرا توهین های زیادی به 
م��ن صورت گرفت و همه جا مرا مورد مواخذه قرار 
می دادند که چرا در فیلم های ارزش��ی ایفای نقش 
کرده ام، این در حالی است که من همچنان به بازی 
در نقش افرادی چون ش��هید اصغر وصالی افتخار 
می کن��م. بازیگر فیلم س��ینمایی »هیس دخترها 
فریاد نمی زنند« در س��ینماپرس افزود: من از سال 
گذش��ته تاکنون همواره یک سکوت خودخواسته 
داش��ته ام اما این روزها احساس می کنم که نسبت 
به گذشته بسیار شجاع تر ش��ده ام و از همین رو با 
میل خود این س��کوت را شکسته و نسبت به این 
افراد اعتراض خود را اعام می کنم. وی با تاکید بر 
اینکه در برخی مواقع سکوت افراد حتی اگر به نشانه 
حرمت نگه داشتن نیز باشد ممکن است به صورت 
بالعکس از آن بهره برداری  ش��ود، اظهار داش��ت: از 
آنجایی که مایل نبودم دشمنان از سکوت من به نفع 
خود بهره برداری کنند و از جایی که از سال گذشته 
تاکنون همواره مورد هجوم تعدادی از افراد جریان 
شبه روشنفکر قرار داشته ام از همین رو  برآن شده ام 
تا امس��ال و در آستانه جشنواره فیلم فجر سکوت 
خود را بش��کنم. حمیدی��ان در ادامه این گفت وگو 
اظهار داش��ت: هجمه کنندگان ب��ه من باید بدانند 
اگر هریک از کارگردانانی که س��ال گذشته با آنها 
همکاری داشتم حتی همین الان هم از من دعوت 
کنند که در کارهای جدیدشان حضور پیدا کنم با 
کمال میل و افتخار در کار آنها حاضر خواهم ش��د. 
این افراد اسامی کمی نیستند که بتوان به راحتی از 
آنها عبور کرد. من هنوز هم از بازی در این 3 فیلم 
حالم بسیار خوش اس��ت.این بازیگر شناخته شده 
سینما افزود: گویا بسیاری از افراد فراموش کرده اند 
که س��ال گذش��ته من برای بازی در نقش مهمی 
چون ش��هید اصغر وصالی در فیلم زندگی ش��هید 
چمران و فیلم روایت روز عاشورای امام حسین)ع( 
سیمرغ بلورین بهترین بازیگر مکمل مرد را گرفته ام؛ 
ب��ه عبارتی نقش هایی ک��ه در فیلم ه��ای »چ« و 
»رستاخیز« بازی کردم، آنقدر با هم متفاوت بود که 
هیچ بازیگری جرات نمی کرد در این نقش ها بازی 
کند اما من این توانمندی و جرات را در خود دیدم و 
به همین دلیل هم این کار را انجام دادم. برخی افراد 
باید بدانند سینما با قضاوت کردن آدم ها جلویش 
گرفته نمی شود و مسیری است که خودش فضایش 
را ب��ه وجود می آورد و حرف آدم ها در آن به یادگار 
نمی ماند. بازیگر فیلم سینمایی »بی پولی« سپس 
درباره سایر فیلم هایش که در بخش اصلی جشنواره 
سی وسوم فیلم فجر حضور دارند، گفت: »من دیگو 
مارادونا هستم« به کارگردانی بهرام توکلی تجربه ای 
بس��یار جذاب است و من امیدوارم مخاطبان از این 
فیلم اس��تقبال کنند. این فیل��م در ژانر اجتماعی 
س��اخته شده اما فضایی بشدت مفرح دارد و درباره 
یک اختاف خانوادگی اس��ت که بین 2 خواهر که 
یک��ی از آنها از طبقات بالای اجتماعی و دیگری از 
طبقات پایین است به وجود می آید همچنین فیلم 
»شکاف« به کارگردانی کیارش اسدی زاده را خیلی 
دوست دارم و تجربه همکاری با وی نیز برایم بسیار 
جذاب بود و به عقیده من مخاطبان ارتباط بس��یار 
خوب��ی با این اثر برقرار خواهند کرد. این بازیگر در 
خاتمه این گفت وگو خاطرنش��ان کرد: خوشحالم 
که امس��ال با ۴ فیلمی در بخش اصلی جش��نواره 
حضور دارم که نقش هایم در هیچ یک از آنها شبیه 
یکدیگر نیس��ت و تفاوت های بسیاری با هم دارد و 
ب��ه همین دلیل در هیچ ی��ک از آنها دچار تکرار و 

کلیشه نشده ام. 

آماده شدن نسخه نهایی »شکاف« 
برای جشنواره فجر

کیارش اس��دی زاده، کارگردان »شکاف« نسخه 
نهای��ی فیلمش را ب��رای حضور در سی وس��ومین 
جش��نواره فیلم فجر آم��اده کرد. به گ��زارش مهر، 
پ��س از انتخ��اب نهایی آث��ار پذیرفته ش��ده در 3 
بخش »س��ودای س��یمرغ«، »نگاه نو« و »س��ینما 
حقیقت«  سی وس��ومین جش��نواره فیلم فجر هر 
ی��ک از فیلمس��ازان و تهیه کنندگانی ک��ه در این 
دوره از جش��نواره حضور دارند به تکاپو افتاده اند تا 
آخرین مراحل فنی فیلمشان را به سرعت به پایان 
برسانند و این روزها استودیوهای صدا و موسیقی یا 
تدوین خیلی شلوغ هستند. در این شرایط کیارش 
اسدی زاده، کارگردان فیلم سینمایی »شکاف« که 
پس از فیلم »گس« دومین تجربه فیلمسازی خود 
را ثبت کرده است به مهر گفت: مجموع مراحل فنی 
فیلم »ش��کاف« به پایان رس��یده و »DCP« هم 
آماده اس��ت. وی افزود: از هر جهت آماده و مشتاق 
هس��تیم تا فیلم را در سی وسومین جشنواره فیلم 
فجر همراه با مخاطب س��ینمای ایران ببینیم. این 
فیلمس��از در پایان درب��اره ارزیابی هیات انتخاب از 
فیلم های منتخب این دوره از جش��نواره فیلم فجر 
گف��ت: بدون قضاوت درباره دلایل کناره گیری یا به 
تعامل رسیدن فیلمسازان پیشکسوت سینمای ایران 
از جشنواره فیلم فجر، معتقدم هیات انتخاب خارج 

از قاعده عمل نکرد.

چگون�هبهآقایجاویدیبرایاجرایاولینفیلمبلند
اعتمادکردید؟

ملبورن، فیلمنامه خیلی درخش��انی داشت و نشان 
م��ی داد آقای نیما جاویدی روی آن حس��ابی کار کرده 
اس��ت و بسیار جای کار خوبی داشت. بعد از اینکه این 
فیلم از طریق محمد رسولی، فیلمبردار فیلم های کوتاه 
به من پیشنهاد شد، شاید چند ساعتی طول نکشید که 
من با ایشان تماس گرفتم. واقعیتش من آقای جاویدی 
را نمی شناختم و وقتی با فیلمنامه کامل ایشان مواجه 
شدم، کاما جذب آن شدم. فیلمنامه ملبورن قابلیت های 
خوبی داش��ت و ای��ن با توجه به نظر مش��ورتی برخی 

دوستان بوده است.
ازنظراتکداممشاورانبرایپذیرشفیلمنامهملبورن

استفادهکردید؟
افراد شناخته شده ای بودند. دوستانی که اگر بخواهم 
در اینجا نام ببرم، متوجه می شوید چه اشخاص مطرحی 
فیلمنامه ملبورن را پسندیدند و نظرات مثبت کارشناسی 
برای آن داشتند. یکی از این نفرات آقای مجیدی بود که 
از فیلمنامه خوشش آمد و عاقه مند بود با آقای جاویدی 
صحبت کند. همچنین آقای��ان فرهاد توحیدی، کمال 
تبریزی، بهرام توکلی و کیانوش عیاری هم فیلمنامه را 

خواندند و نظر مثبتی داشتند. 
آی�ااینافرادتغییراتیراهمدرفیلمنامهاولیهاعمال

داشتند؟
نه! ش��رایط کاری ما چنین اس��ت که در دفتر خود 
براس��اس چیدمان مشخصی به فیلمنامه های مختلف 
امتیازاتی می دهیم. ملبورن ایده جذابی داشت و فیلمنامه 

آن تغییری نداشت.
نگرانعدمفروشفیلمملبورننبودید؟

ملب��ورن هم از آن فیلم هایی ب��ود که نگران فروش 
نرفتن آن نبودم. چون ایده پرکشش��ی داش��ت و تصور 

اینک��ه م��ورد توجه مخاطب ق��رار بگیرد را داش��تم و 
می دانستم قصه ای دارد که مخاطب را خسته نمی کند. 
همین طور هم شد و با وجودی که بسیاری از تبلیغات 
فیلم به ش��کل خصوصی و توس��ط مردم ب��ود، در این 
چند روزه فروش بس��یار خوبی داشت. اگرچه به نظرم 
بهترین نوع تبلیغات به ش��کل مردمی است اما نیاز به 
تبلیغ بیشتری از سوی تلویزیون و دیگر رسانه ها دارد، 
چرا که ملبورن فیلمی دوست داشتنی است. همانطور که 
حضور ش��ما و توجهی که داری��د، به این علت بوده که 
فیلم را دوست داش��تید و امیدوارم با تاش شما فیلم 
ملبورن بیشتر دیده شود چرا که استقبال تماشاگر برای 
این فیلم ها باعث خواهد شد تهیه کننده هم اشتیاق به 
س��رمایه گذاری روی این نوع از آثار را داشته باشد و در 

نهایت ذائقه ها رو به کیفیتی بالا برود.
باچهدیدگاهیبهپذیرشفیلمنامههاجهتس�اخت

میروید؟
مساله اصلی من خود فیلمنامه است که اگر با چنین 
ش��رایطی روبه رو ش��وم، درصد بالای��ی از راه را رفته ام. 
من درباره ملبورن می دانس��تم که دارم چه کاری انجام 

می دهم.
چراملبورندرزمانمناس�بتریاکراننشد؟مساله

خاصیپشتاینکاربود؟
م��ن از منتق��دان این ن��وع از اک��ران در این زمان 
نامناسب هس��تم. این فیلم در ایتالیا در حدود یک ماه 
اس��ت روی پرده رفته اس��ت و در چند کشور دیگر هم 
اکران خواهد شد. این فیلم در ایران می توانست در زمان 
بسیار خوبی اکران شود و فروش بیشتری عاید سینما 
کند. ما الان مجبور به اکران ش��دیم، البته خوشبختانه 
در ای��ن چند روزه آمار فروش خوبی داش��تیم. ملبورن 
جزو پرافتخارترین فیلم های س��ینمای ایران در س��ال 
201۴ بوده اس��ت. ما جوایز مهمی را از فس��تیوال های 

قاهره، استکهلم، گیخون و آسیاپاسیفیک داشتیم و هنوز 
دعوت های دیگری در پیش روی فیلم است.

برخیه�اتعبیره�ایخ�ارجازمتنیب�رایملبورن
داشتند؟

متاس��فانه درباره همه فیلم هایم، نشانه گذاری های 
غیرسینمایی می کنند که واقعا من دلیلش را نمی دانم. 
تهیه کننده فیلم ملبورن، بچه این انقاب و نظام است. 
مگر من می خواهم مانند روشنفکرها کار خاصی بکنم 
که چنین برخورد می کنند؟ متاسفانه با تمام فیلم های 
من همین کار را کردند و من مانده ام اینگونه کارها برای 
چیست؟ سابقه من در سینما و قبل از آن مشخص است. 
من نمی دانم این همه مسائل علیه من از کجا سرچشمه 
می گیرد؟ من واقعا دلم پرُ از این حرف هاس��ت. خانواده 
من در این نظام ش��هید داده ان��د. فیلم معاند با نظام را 
خ��ودم آتش می زنم. یک دفع��ه می آیند و چیزی پیدا 
می کنند و به فیلم ها می چسبانند. در صورتی که همین 
فیلم ملبورن این همه موفقیت به دست آورده است. من 
صرفا برای سینمای ارزشی فیلم می سازم و سابقه من 
هم مش��خص اس��ت. بعضی ها حرف هایی می زنند که 
تعجب آور است، مثا به فیلم طبقه حساس که از کرامت 

زنان حرف می زند، اتهام فیلمی جنسی می زنند! 
چهشدکهسرگروهفیلمملبورنتغییرکرد؟

والله ق��رار بود بعد از اکران فیلم طبقه حس��اس به 
س��رگروهی اس��تقال این فیلم هم به سرگروهی آنها 
به سینماها بیاید اما به دلایل نامشخصی که هنوز هم 
متوجه آن نمی شوم، سرگروه فوق چندان تمایلی برای 
اکران ملبورن صورت نداد. البته آنها می دانس��تند فیلم 
پرفروش می شود و انجام این مساله شاید به دلایلی دیگر 
باشد که امیدوارم من اشتباه تصور کرده باشم! به هرحال 
م��ا بعد از اینکه با آن گروه به توافق نرس��یدیم، با گروه 

سینمایی آفریقا قرارداد بستیم.

دوس�تداری�ددرکاربعدیهمبانیم�اجاویدیکار
کنید؟

طبیعتا دوست دارم باز هم با نیما کار کنم و تقریبا 
صحبت هایی کرده ایم اما کس��ی که ملبورن را ساخته 
اس��ت، باید برای کار بعدی چند گام بالاتر رود و این در 

واقع انتظار مخاطب است.
برخیمیگوینددلیلساختفیلمهایآپارتمانیدر

جهتگریزتهیهکنندهازمخارجبالاست.
متاسفانه این از درک پایین عده ای است. در صورتی 
که ش��ما پرونده هزینه های ملبورن را با طبقه حساس 
نگاه کنید، می بینید که ملبورن فیلم پرهزینه تری است 
و لوکیشن گرانقیمت تری دارد. اصا به قول آنها فرض 
را بر این بگذاریم که فیلمی کم خرج ساخته ایم، باز هم 
خدا را ش��کر که چنین فیلمی دارد خوب می فروشد. 
من توکلم به خداست و این گفته ها مسیر من را عوض 

نخواهد کرد.
درموضوع�اتدفاعمقدسهمفیلمهاییدردس�ت

تهیهدارید؟
اینجا با صدای بلن��د می گویم که اولویت من فیلم 
دفاع مقدس است. خودشان می دانند که تمام فیلم های 
دفاع مق��دس حوزه هنری اس��م م��ن را دارد، حالا مرا 
تهیه کننده روشنفکر می دانند! من به دنبال شرایط برای 

کار در این حوزه هستم.
امسالجزوپرکارترینتهیهکنندههادرجشنوارهفجر

هستید.
امسال فیلم بهرام توکلی با نام »من دیه گو مارادونا 
هستم« را دارم و فیلم دیگری که تهیه کرده ام، کار جدید 
هومن سیدی است که موضوعش درباره موادمخدر است 
و »اعتراف��ات یک ذهن خطرناک« نام دارد و به نظرم از 
جنبه آموزش دهی در جامعه لازم است. فیلم »بهمن« 

ساخته آقای فرشباف را هم در جشنواره دارم.

اخبار

شماره1504 وطنامروز سهشنبه16دی1393

گفت وگوی »وطن امروز« با جواد نوروزبیگی، تهیه کننده فیلم ملبورن

فیلم معاند با نظام را 
خودم آتش می زنم

مرتضیاسماعیلدوست:اعتمادبهفیلمسازانجوانبرایساختفیلماولشان
وبهادادنبهایدههاییکهشایددرنگاهاول،اثریسوختشدهمحسوبشوند،
رنگیکمرنگدرمنظرهرنگارنگفیلمسازیدرایرانداشتهاستومعمولا
نهادهایدولتی،کمرکشطرحهایمهجورفیلمسازانیاینچنینبیآبورنگ
بودهاندامادراینمیانچندتهیهکنندهدربخشخصوصیچنینریسکی
راپذیرفتندکهازجملهآنها،جوادنوروزبیگیاست.حالبهبهانهاکرانفیلم

ملبورنبااوبهگفتوگونشستمکهدرادامهازنظرتانمیگذرد.

نوش��ته های زیر مطالب کوتاهی هس��تند درباره 
برخ��ی از مهم ترین آث��ار به نمایش درآم��ده در ایام 
جشنواره فیلم عمار که هم اینک در سالن های سینما 
فلس��طین تهران و برخی از شهرستان های کشور در 
حال برگزاری است. طبعا در روزهای اخیر و به دلیل 
حجم بالای آثار پخش ش��ده، نمی توان به هر فیلم و 
س��ازنده اش به طور مفصل پرداخت، اما قطعا بسیاری 
از آثار مورد بحث به دلیل کیفیت مطلوبش��ان بعدها 
از طرق مختلف به صورت گسترده تری پخش خواهند 
شد و مورد بحث های مفصل تری قرار خواهند گرفت. 
آثاری ارزنده از فیلمسازان جوان انقاب اسامی که به 
دنبال موضوعاتی ارزشی هستند. به گزارش رجانیوز، 
مطالبی کوتاه درباره آثاری در نظر گرفته ش��ده است 
که قطعا ارزش و پتانسیل بحث های بسیار جدی تری 

را دارند:
فیل��م کوتاه را اساس��ا اگر مح��ل و محملی برای 
یادگیری، کس��ب تجربه و کشف استعدادهای بالقوه 
س��ینما به حس��اب بیاوری��م، آن وقت ب��رای ارزیابی 
کار س��ازندگان اثر باید برخاف س��ینمای داستانی 
بلند حرفه ای، ضریب کمت��ری را به قوت های فنی و 
تکنیکی اثر بدهیم و دنبال کشف لحظه ها و صحنه ها 
و سکانس هایی باشیم که نشان می دهد آن کارگردان 
اساس��ا »جنم« و »آنِ« کارگردان شدن دارد یا خیر. 
فیلم کوتاه محل کشف استعداد است و طبعا بسیاری 
از فیلم ها ممکن است به دلیل کمبود بودجه و امکانات 
و به خاطر س��اخته شدن با سرمایه  اندک شخصی از 
جنبه های فنی و تکنیکی ضعف های فراوانی داش��ته 
باش��ند اما همان فیلم ها هم می توانند نش��ان دهنده 
اس��تعداد س��ازندگان خود در زمینه های مختلف از 
جمله کارگردانی، تدوین و نویسندگی باشند و حتی 
در معدود لحظاتی توانایی های واقعی سازندگانشان را 
به رخ بکشند. در این میان »حسین دارابی« با دو فیلم 
اخیرش »کرایه ها آماده« و »علمک« نشان از استعداد 
جوانی دارد که به خوبی جزئیات کارگردانی را می داند 
و یکی از امیدهای اصلی س��ینمای ایران برای تبدیل 
شدن به یک کارگردان حرفه ای کاربلد است البته دو 
کار اخیر دارابی از منظر فنی و تکنیکی نیز از بهترین 
فیلم های کوتاه سینمای ایران اند اما با وجود ایراداتی 
ک��ه به رویکردهای محتوایی »کرایه ها آماده« و نحوه 
پرداخت داس��تان می ش��د گرفت، هر دو اثر نشان از 
سازنده ای دارد که به خوبی با »فضاسازی« در سینما 
آشناس��ت. دارابی هم در »کرایه ها آم��اده« و هم در 
»علمک« به درستی در فیلمش گره افکنی می کند و 

مخاط��ب را برای دی��دن اثرش 
مشتاق نگه می دارد، به درستی 
اوج و فرود قصه را رعایت می کند 
و در مجم��وع حتی اگر ایراداتی 
هم بتوان به فیلمنامه های آثارش 
گرفت نشان می دهد که می تواند 

در فیلم��ش- با وجود تایم کم- »فضا« بس��ازد و این 
کاری است که بسیاری از فیلمسازان به ظاهر حرفه ای 
س��ینمای ایران ه��م از انجام آن عاجزن��د و دقیقا به 
خاطر همین اس��ت که بسیاری از آثار سینمای ایران 
یخ ان��د و از ایجاد هرگونه ارتباطی با مخاطب ناتوان  و 
در نقط��ه مقابلش ه��ر دو کار دارابی- به عنوان یکی 
از اس��تعدادهای جوان س��ینمای ایران- گرم است و 
مخاطب را با خود همراه می کند. »حس��ین دارابی« 
تا امروز نش��ان داده که »کارگردان« خوبی است و در 
مسیر پیشرفت. منتظر دیدن فیلم های بلند او هستیم. 
»زمی��ن به عاوه پنج درص��د« مجتبی غفوری از آن 
مس��تندهایی اس��ت که س��ال ها بود خلأ آن در بین 
مستندها و حتی کلیت بحث های رسانه ای ایران حس 
می ش��د و معلوم نبود چرا کسی سراغ ساخت و طرح 
آن نمی رفت. موضوع فیلم با اینکه موضوعی تخصصی، 
پیچیده و غامض اس��ت اما حالا تبدیل شده است به 
یک مساله و دغدغه عام؛ اینکه بدهکاری تقریبا تمام 
کشورهای دنیا از کجا نشات می گیرد؟ این کشورها به 
چه دولت یا ش��خصی این میزان بدهی دارند؟ نقش 
سیس��تم بانکداری ربوی این وسط چیست و اساسا 
سیس��تم اقتصادی مبتنی بر بانک��داری امروزی چه 
بایی سر مردم آورده است؟ اینها با اینکه اساسا مسائل 
علمی پیچیده ای هس��تند اما حالا تبدیل شده اند به 
دغدغه ای عمومی که کسی هم به درستی به آنها پاسخ 
نداده اس��ت. حالا احتمالا اکثریت غالب مردم به این 
باور کلی رسیده اند که سیستم اقتصادی امروز جهان؛ 
سیستم اقتصادی تحمیل شده از سوی بانک ها، دارای 
مشکات مهمی است اما چند درصدشان می دانند و 
می توانند توضیح دهند مشکل دقیقا چیست؟ حتی 
بس��یاری از دانش��جویان و نخبگان نیز شاید کلیاتی 
از تئوری اقتصادی »فریدمن« و... ش��نیده باشند اما 
مشکل این است که این مکانیزم اقتصادی تا به امروز 
به صورت ساده شده و عامیانه برای مخاطب عام شرح 
داده نشده است. حس��ن بزرگ »زمین به عاوه پنج 
درصد« دقیقا همین جاست. سازندگان مستند تمام 
سعی شان را کرده اند تا مکانیزم پیچیده اقتصاد جهانی 
را از همان مبدأ پیدایش، یعنی اختراع پول به مخاطب 

ش��رح دهند و از آنجا برس��ند 
ب��ه وضعی��ت بغرن��ج کنونی و 
از روی مس��اله بش��دت جذاب 
و تا ب��ه حال کمتر بیان ش��ده 
»جنایت اقتصادی« و »جنایتکار 
اقتصادی« پرده برداری کنند. در 
این مس��یر هم از بخش های انیمیشن به خوبی بهره 
برده اند و هم از مصاحبه ها و تصاویر آرشیوی به اندازه 
و تاثیرگذار استفاده کرده اند. با این همه اما بزرگ ترین 
مش��کل مس��تند جذاب مجتبی غفوری مش��کات 
تکنیکی و ساختاری است. مشکاتی که شاید به خاطر 
بودجه اندک به فیلم تحمیل شده باشد اما در هر حال 
حاصل کار فیلمی است که به لحاظ فنی می توانست 
بسیار حرفه ای تر و شکیل تر اجرا شود. در حال حاضر 
بخش هایی که یک مجری توضیحاتی را به مخاطب 
ارائه می دهد به لحاظ اجرا بزرگ ترین نقطه ضعف کار 
بوده و در آینده هم به راحتی قابل جایگزینی است اما 
حتی بدون این جایگزینی، همین نس��خه فعلی هم 
می تواند در صورت پخش از رس��انه های عمومی مثل 
تلویزیون به یکی از جذاب ترین مستندها برای مخاطب 
عام تبدیل شود. همچنین فیلم »فندک انگلیسی« نام 
اث��ر کوتاهی به کارگردانی مصطف��ی معارف وند و به 
نویسندگی و بازیگری احمد کاوری است که ساخت 
آن ب��ه م��دت 3 روز در اواخ��ر م��رداد 93 در م��وزه 
عبرت ایران انجام ش��ده است. این فیلم زیبا و دیدنی 
با بهره جس��تن از هنر هفتم گوشه هایی از حوادث و 
رویدادهای کمیته مشترک ضدخرابکاری ساواک را به 
تصویر می کشد. کارگردان فیلم »فندک انگلیسی« از 
داس��تان فیلم خود با مضمون پایدار نماندن ظلم که 
آن را در موزه عبرت ایران با محوریت یک شکنجه گر 
تولید کرده است، سخن گفت. مضمون اصلی داستان 
این فیلم 10 دقیقه ای که در پنجمین جشنواره فیلم 
عمار حضور دارد پایدار نماندن ظلم اس��ت. و با زبان 
س��ینما به مخاطب می گوید که ظلم در هر شرایط و 
در ه��ر مکان و زمانی که رخ بده��د در نهایت پایدار 
نیس��ت. ایده اولیه فیلم در بازدی��د کارگردان از موزه 
عبرت ایران شکل گرفته است و او همان جا به احمد 
کاوری سفارش نوش��تن فیلمنامه ای با این مضمون 
که ظلم پایدار نیس��ت را می ده��د. این فیلم اگرچه 
مقطعی از زمان یعنی رژیم شاهنش��اهی و طاغوت را 
به تصویر کشیده اس��ت چون در آن زمان بیشترین 
ظلم به مردم انجام می ش��د اما در اصل بدون زمان و 
مکان اس��ت و به نوعی یک روایت مستند ندارد. فیلم 

کوتاه »عشق، عادت« اثر محمدرضا شهیری، به گونه ای 
هنرمندانه داس��تان حواس پرتی های ما در وقت نماز 
را به ساده ترین ش��کل و در کمترین زمان ممکن به 
تصویر می کشد. »عش��ق، عادت« داستان مایی است 
که گاهی در وقت نماز گمشده هایمان را پیدا می کنیم، 
دغدغه قرارمان با دوستمان را داریم و نگران وسایلمان 
می شویم و حتی برخی اوقات ایده کارهایمان را پیدا 
می کنی��م. موضوع روایت کلی این فیلم که در س��ال 
1392 به تهیه کنندگی حوزه هنری اس��تان خراسان 
جنوبی ساخته ش��ده، حضور قلب در نماز است. این 
فیلم کوتاه در کمتر از 2 دقیقه تأمل عمیقی را در ذهن 
مخاطب در رابطه با کیفیت نماز خود ایجاد می کند و 
تفاوت کس��ی که نمازش را از روی عادت می خواند و 
تنها خم و راس��ت می شود را با کسی که نمازش را از 
روی عشق می خواند، به بیننده نشان می دهد. مستند 
زیبای »بدون مرز، عشق« به تهیه کنندگی سیدهاشم 
موس��وی و کارگردانی وحی��د فراهانی درب��اره نبرد 
گروه های مردمی عراق با داعش ساخته شده و توانسته 
یکی از گروه های عراقی که با داعش در نبرد هست را 
به تصویر بکشد. امروز در عراق ده ها گروه علیه داعش 
مبارزه می کنند، مستند »بدون مرز، عشق« توانسته 
روایت یکی از این گروه ها یعنی »کتائب سیدالشهدا« 
را به مخاطب ارائه کند. این گروه که از سال 2003 با 
جریان اشغالگری آمریکا مبارزه می کرده، پس از سال 
2011 نقش مؤثری در سوریه داشته و گردان هایی از 
آن برای دفاع از حرم حضرت زینب)س( در آنجا حاضر 
ش��دند که موفقیت هایی هم داشتند و پس از رخداد 
مساله داعش به عراق برگشتند. این مستند از پشت 
صحنه اخبار رسانه های استکباری می گوید و به درستی 
با نشان دادن بزدل و ترسو بودن داعشی ها ادعا می کند 
واقعیت تکفیری ها چیز دیگری اس��ت. این مس��تند 
عموما با صحنه هایی هیجان انگی��ز و البته در برخی 
لحظات با نماهای تراژدیک همراه است. »بدون مرز، 
عشق« اتفاقاتی را به قاب تصویر می کشد که مخاطب 
ایرانی از نحوه وقوع آنها به طور دقیق و مس��تند آگاه 
نیست. »وحید فراهانی« کارگردان این مستند عاوه بر 
فیلمبرداری خود همراه با کتائب سیدالشهدا، در طول 
مستند از برخی فیلم  های آرشیوی درباره سوریه نیز 
اس��تفاده کرده است. این مستند که شبکه اینترنتی 
نصر تی وی کجری آن اس��ت پیش از این از ش��بکه 
افق پخش شده است. همچنین فراهانی کارگردان این 
مس��تند اخیرا بخش دوم »بدون مرز، عشق« را نیز با 

حضور در شهر سامرا ساخته است.
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